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در آستانه همایش انجمن علم داروسازان ایران، دکتر عل رزازان در گفتوگو با مجله خبری غذا و دارو مطرح کرد: اگر
.قصد داریم در عرصه داروسازی همپای کشورهای پیشرفته حرکت کنیم، باید آیندهنری را در دستور کار قرار دهیم

 

همایش انجمن علم داروسازان در آستانه بیستمین دوره برگزاری خود قرار دارد. مطابق رسم هر سال که در این همایش
موضوع بهعنوان رویرد اصل در نظر گرفته مشود، در این دوره نیز «تازهها و آیندهنری در داروسازی» از سوی انجمن
علم داروسازان ایران بهعنوان محور اصل همایش انتخاب و اعلام شده است. اما این توجه و تمرکز بر موضوع آیندهنری در
داروسازی تا چه حد مطابق با نیازهای امروز این رشته در کشور ماست و برگزارکنندگان بیستمین همایش انجمن علم
داروسازان ایران، چه مولفهها و اهداف را برای انتخاب چنین رویردی برای این رویداد تخصص در نظر داشتهاند؟ به این بهانه
گفتوگوی را با دکتر عل رزازان، عضو هیاتمدیره انجمن علم داروسازان ایران انجام دادهایم که شرح آن را در ادامه
:مخوانید

با توجه به موضوعات، دغدغهها و چالشهای متعددی که در حوزه داروسازی کشور وجود دارد، چرا در این دوره موضوع
«آیندهنری در داروسازی» بهعنوان محور اصل همایش انجمن علم داروسازان ایران انتخاب شده است؟

ی از وظایف انجمن علم داروسازان ایران کم به سیاستگذاران کلان کشور در حوزه دارو و آگاهسازی جامعه داروسازی
نسبت به مسائل روز دنیا و ایران است. بنابراین هر سال جلسات متعددی با حضور اعضای هیاتمدیره انجمن برگزار مشود تا
.محور و رویرد اصل همایش سالانه این انجمن متناسب با شرایط روز داروسازی انتخاب شود

امروز، از چالشهای مهم که جامعه داروسازی کشور با آن مواجه است، آینده نامعلوم داروسازی، به دلیل تغییرات است که
در سالهای گذشته در این رشته اتفاق افتاده است؛ بنابراین محوری که برای همایش بیستم در نظر گرفته شده، بر مبنای
.آیندهنری در داروسازی در نظر گرفته شد که ی از خواستههای داروسازان جوان و دانشجویان داروسازی کشور هم است

 آیا در سالهای گذشته این نرانها در مورد آینده داروسازی در کشور وجود نداشت؟

اتفاقا آینده داروسازی در کشور از موضوعات است که همواره مورد توجه فعالان این حوزه بوده و حت در دورههای گذشته
(دوره یازدهم همایش انجمن علم داروسازان ایران) نیز بهعنوان شعار این همایش برگزیده شده بود. اما طبیعتا با گذشت حدود
ی دهه از این موضوع و تغییرات که در این سالها در حوزه داروسازی ایجاد شده، بسیاری از چشماندازهای پیشبینشده در
آن دوره اتفاق افتاده و امروز دوباره نیاز به برنامهریزیهای مدون دراینباره وجود دارد. در این سالها تحولات فراوان در این
حوزه اتفاق افتاده و ط ده سال گذشته در حوزههای مانند مملهای غذای، داروهای هایت، نانوتنولوژی، واکسن و
بیوتنولوژی پیشرفتهای قابلملاحظهای در کشور انجام شده است و رویردهای آیندهنری در داروسازی نسبت به گذشته
متفاوت شده است. مثلا مبینیم که با وجود کمبودهای که امروز در برخ مقاطع در حوزه دارو اتفاق مافتد، از سطح
.دسترس به دارو نسبت به دهه گذشته بسیار افزایش یافته و در این مولفه در کشور به مرحله فوق اشباع رسیدهایم

 توجه به آیندهنری در حوزه دارو در کشورهای دیر تا چه مورد توجه سیاستگذاران و متولیان این حوزه بوده است؟

توجه به آیندهنری و لزوم پرداختن به آن در حوزه داروسازی موضوع نیست که تنها در داخل کشور دارای اهمیت باشد و
دغدغههای مربوط به این موضوع همواره مورد توجه کشورهای پیشرو در این حوزه نیز بوده است و ما نیز اگر قصد داریم در
این عرصه همپای کشورهای پیشرفته حرکت کنیم، باید آیندهنری را در دستور کار خود قرار دهیم. ما نیازمندیم که برای تعیین
چشماندازهای آینده در داروسازی برنامهریزی انجام دهیم و همین مساله در انتخاب محور اصل مباحث و سخنرانهای این
دوره از همایش موثر بوده است. اهمیت مباحث آیندهنری در داروسازی زمان بیشتر مشود که بدانیم کشور ما در بخشهای
مختلف تولید، صنعت و رگولاتوری حوزه داروسازی الوی بسیاری از کشورها بوده و هست و بدون شاین کشورها نیز از
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.نتایج توجه به موضوع آیندهنری در داروسازی کشور بهره خواهند برد

موضوع آیندهنری و آگاهسازیهای منتج از آن، در حوزه سیاستگذاری حوزه دارو چه پیامد مثبت خواهد داشت؟

ما امروز از مرحله پرورش داروساز تنها با هدف تولید و توزیع دارو عبور کردهایم. آموزش داروسازی کشور در حال حاضر از
سطح بالای برخوردار است؛ به طوریکه متوان از پوزیشنهای اخذ شده توسط داروسازان ایران در کشورهای پیشرو در این
زمینه بهراحت به این موضوع پ برد؛ امروز ما در حوزه آموزش داروسازی به مرحلهای رسیدهایم که باید بیش از گذشته به
پرورش داروسازان تخصص توجه کنیم. عدم توجه به آیندهنری و برنامهریزی در این خصوص متواند عواقب و نتایج مانند
همهگیری ناامیدی در میان دانشجویان و علاقهمندان رشته داروسازی منجر شود. ما امیدواریم در این همایش و از طریق این
آگاهسازی بتوانیم سیاستگذاران حوزه داروسازی را برای اندیشیدن راهار مناسب در خصوص لزوم توجه به آینده داروسازی
.در کشور و برنامهریزی برای این موضوع متقاعد کنیم

در همایش بیستم انجمن علم داروسازان ایران تاکید زیادی بر برگزاری پنلهای گروه وجود دارد؛ دلیل این تاکید چیست؟

همانطور که ذکر شد، رویرد و محوریت اصل بیستمین همایش انجمن علم داروسازان ایران حول آیندهنری در حوزه
داروسازی است و چون راجع به آیندهنری و آیندهپژوه صحبت مکنیم، طبیع است که راهارها و سلیقههای مختلف درباره
آینده و آیندهنری در داروسازی نزد صاحبنظران مختلف وجود داشته باشد. بنابراین برگزاری نشستهای تخصص بهصورت
پنلهای گروه باعث مشود رویردها، سلیقهها و نظرات مختلف دراینباره مطرح شود و از برآیند این دیدگاههای مختلف،
.نتیجه مطلوبتری نیز حاصل شود

 آیا جدا از مباحث علم داروسازی؛ گروههای مرتبط دیر این حوزه نیز در پنلها و رویدادهای همایش در نظر گرفته شدهاند؟

بله؛ رشته داروسازی در کشور ما بهصورت کاملا تخصص پیش مرود ول درعینحال در مباحث صنعت، موضوعات متعدد
و مختلف از تامین و تولید مواد اولیه و انواع دارو تا شبه توزیع محصولات، در این گستره دخیل هستند. بنابراین در این دوره
ی از سالنهای جانب همایش ط سه روز برگزاری، میزبان مباحث صنعت خواهد بود تا بهاینترتیب ارتباط بین صنعت و
دانشاه نیز به شل بهتری برقرار شود. ضمن اینه در مباحث مانند صنعت پخش دارو نشستهای تخصص در دو بخش
آیندهنری و استانداردهای این صنعت برای علاقهمندان در نظر گرفته شده است که متواند بسیار جذاب باشد. در کل باید
گفت که همایش انجمن علم داروسازان ایران تنها مخصوص داروسازان نیست، بله بخش از سلامت کشور و متعلق به همه
.اجزا و علاقهمندان آن است

داروسازان ایران با حداکثر امتیاز بازآموزی برای گروههای هدف دکترای داروسازی، کارشناس بیستمین همایش انجمن علم
و کارشناس ارشد داروسازی از تاریخ اول تا سوم شهریورماه ۱۴۰۲ در مرکز همایشهای بینالملل هتل المپی تهران برگزار
خواهد شد. ضمن اینه بخش نمایشاه بیستمین همایش انجمن علم داروسازان ایران همانند دورههای گذشته همزمان با این
//.رویداد به ارائه آخرین دستاوردها و محصولات صنایع داروی کشور به بازدیدکنندگان خواهد پرداخت

وگو: پیمان صفردوستگفت
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